
Čo spravíme s Univerzitou Komenského? 

ÚVOD 

Päť normostrán (najviac 9.000 znakov) na programové tézy a  štruktúrovaný životopis je trocha málo na 

to, aby kandidát na rektora mohol povedať, ako by sa dala usporiadať Univerzita Komenského1 a čitateľ/ka 

mal/a možnosťposúdiť, či kandidát ponúka reálne uskutočniteľnú víziu a či a ako k jej naplneniu dokáže 

sám prispieť.  

Osem rokov som pôsobil v Akademickom senáte UK, 6 rokov vo vedení UK; poznám Univerzitu, jej 

potenciál a aj slabé stránky. Moja predstava o tom, čo by sa v nasledujúcich štyroch rokoch malo udiať, je 

nasledovná: 

Zachovať všetko pozitívne, čo Univerzita počas vyše 100 rokov existencie dosiahla a opatrne ju 

transformovať tak, aby dokázala efektívne fungovať v zmenených podmienkach a úspešne plnila svoje 

spoločenské poslanie.  

Ak máte záujem dozvedieť sa viac, skúste si prečítať niečo z nasledujúcich riadkov, prípadne si pozrite  

materiály, na ktoré sa odvolávam. Nebol čas dotknúť sa všetkých oblastí, musel som si vybrať. Ak vám 

niečo bude veľmi chýbať, pokojne sa opýtajte. 

POTREBUJE UNIVERZITA ZMENU? 

Univerzita je veľká organizácia so špecifickým postavením a dlhodobými úlohami. Má (objektívne) veľkú 

zotrvačnosť a dokáže dlhý čas fungovať bez výraznejších zmien. Dá sa predpokladať, že napriek zmenám 

v spoločnosti, o ktorých budem hovoriť neskôr, by Univerzita mohla fungovať v tomto móde ešte nejaký 

čas. 

Podstatne sa však mení prostredie, v ktorom Univerzita pôsobí. Už zhruba 30 rokov prebieha 

4. priemyselná (informačná) revolúcia a výrazne sa menia aj podmienky, v ktorých ľudská spoločnosť 

existuje (klimatické zmeny, nedostatok zdrojov, globalizácia, pandémie, politická nestabilita a i.) – 

v globálnom aj v národnom meradle. Dynamický spoločenský vývoj síce nemení poslanie vysokých škôl, 

ale kladie na ne viac a náročnejších požiadaviek ako v minulosti. 

Pripomeniem, že poslaním vysokých škôl je napomáhať chodu a rozvoju spoločnosti tým, že 

• Vzdelávajú a pripravujú kvalifikovaných odborníkov a odborníčky schopných riešiť aktuálne aj 

budúce problémy spoločnosti, 

• rozvíjajú vedu a poznanie, aby boli schopné pripravovať odborníkov a odborníčky aj na riešenie 

budúcich (často neznámych) problémov, 

• využívajú svoje know-how na riešenie spoločenských problémov, 

• svojou činnosťou a postojmi prispievajú k udržaniu/zvyšovaniu morálnej a kultúrnej úrovni spo-

ločnosti. 

Najväčšie zmeny prináša informačná revolúcia, ktorá na rozdiel od predchádzajúcich priemyselných 

revolúcií nie je primárne zameraná na rozširovanie fyzických kapacít človeka a spoločnosti, ale mení 

 
1 Univerzita Komenského v Bratislave. V  ďalšom ju kvôli stručnosti budem označovať ako Univerzitu (s veľkým U) 
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spôsob spracovania informácie a tým aj procesy, pri ktorých sa informácia spracováva. Informatizácia (= 

prispôsobovanie procesov spracovania informácie digitálnym IKT) má silnú pozitívnu spätnú väzbu, 

ktorá urýchľuje rozvoj spoločnosti. Výsledkom informačnej revolúcie by podľa prognóz mala byť znalostná 

spoločnosť. Nevieme, kedy to bude, ale informatizácia spoločnosti rýchlo napreduje a je to jednosmerný 

proces2. Informatizácia a celková digitálna transformácia spoločnosti je dlhodobo podporovaná vyspelými 

krajinami; EÚ si pre súčasné plánovacie obdobie stanovila dve priority: zelenú a digitálnu transformáciu. 

Hoci je ťažko predpovedať, kedy prebehne digitálna transformácia a ako bude vyzerať znalostná 

spoločnosť, už v tejto fáze vývoja sa dá odhadnúť, aké znalosti a zručnosti bude nevyhnutne potrebovať 

človek na riešenie bežných životných situácií aj v povolaní. 

Charakter činnosti a spôsob fungovania vysokých škôl nie sú nastavené na rýchle zmeny; vysoká škola 

nemôže z jedného dňa na druhý vytvoriť nový študijný program a v krátkom čase vyprodukovať stovky 

kvalitných absolventov a absolventiek, aj keď by ich spoločnosť čo ako súrne potrebovala. Univerzita sa 

preto v predstihu musí pripravovať na riešenie budúcich spoločenských potrieb. 

Druhým dôvodom, prečo Univerzita potrebuje zmenu, sú zhoršujúce sa vonkajšie podmienky. Univerzita 

je národnou univerzitou, ktorá by mala udávať  trendy v slovenskom vysokom školstve, skúmať a pomáhať 

riešiť najzložitejšie spoločenské problémy. Nemá však na to spoločenské postavenie, materiálne 

podmienky, technické a informačné vybavenie, a pomaly ani personálne kapacity. Ak má Univerzita 

zvládať narastajúce spoločenské požiadavky a dobre plniť svoje poslanie, bude musieť optimalizovať svoju 

činnosť. 

Univerzita potrebuje zmenu a čím neskôr sa s transformáciou Univerzity začne, tým ťažšie ju bude 

realizovať, lebo sa objavia nové problémy, neriešené problémy narastú a čas na riešenie sa bude 

skracovať.  

AKÁ ZMENA? 

V podstate komplexná. Univerzita sa bude musieť pripraviť na fungovanie v zložitých podmienkach, 

optimálne využívať svoje zdroje,  naučiť študentov a študentky využívať digitálne technológie, pripravovať 

odborníkov a odborníčky schopných využívať digitálne IKT ako nástroj vo svojom odbore, pripravovať 

špecialistov a špecialistky pre nové profesie, vytvoriť flexibilný systém celoživotného vzdelávania 

a vedecky skúmať spoločenské problémy, ktoré prináša informatizácia a hľadať riešenia týchto 

problémov. 

Zmeny sa dotknú všetkých oblastí činnosti/života Univerzity. Keďže transformácia Univerzity je dlhodobý 

komplexný proces, jej priebeh a výsledok v podstatnej miere závisí od toho, kto a ako ho bude riadiť.   

RIADENIE 

V riadení Univerzity sa prelínajú dva svety: akademický a administratívny. Univerzitu riadia akademici a 

akademičky, ktorých zvolili/schváliil akademické senáty ale podklady pre rozhodnutia a výkon rozhodnutí 

zabezpečujú úradníci a úradníčky (a na realizácii sa často podieľajú externé komerčné subjekty).  Novela 

vysokoškolského zákona pridala do riadenia tretí faktor (verejnosť), posilnením právomocí správnej rady.  

 
2 Spoločnosť na svoje fungovanie potrebuje spracovávať také množstvo informácie , ktoré sa nedá zvládnuť bez 
použitia digitálnych IKT 
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Väčšina problémov, ktoré riadiace orgány Univerzity riešia, je štandardných a existujú pre ne overené 

riešenia, ktoré uspokojivo zohľadňujú tak akademickú, ako aj ekonomickú stránku problému. Objavujú sa 

však aj neštandardné problémy, na ktoré neexistujú hotové riešenia: veľké projekty, podstatné zmeny 

vonkajších podmienok, havárie, krízy. V takýchto prípadoch pri hľadaní riešenia je potrebné popri 

aspektov akademických (vzdelávanie a výskum) potrebné zvažovať aj tie ekonomické, právne 

a organizačné. Pár príkladov z nedávnej minulosti: projekt UVP, INSYZAKUK, začlenenie SZÚ do UK, 

ubytovací systém, výmena AIS2, SOFIA, rekonštrukcia  internátov, pandémia COVID, zrušenie CĎV. 

Ak nemá pri rozhodovaní prevládnuť jeden aspekt (akademický, ekonomický, právny, organizačný), budú 

si musieť riadiace orgány Univerzity ani nie tak osvojiť 3  ako skôr dôsledne využívať niektoré prvky 

korporátneho riadenia (analýzy, viacúrovňové plánovanie, kontrola, projektové riadenie, krízový 

manažment, havarijné plánovanie, vyhľadávanie a využívanie talentovaných ľudí, motivácia 

zamestnancov, zamestnankýň a študentov či študentiek, marketing a i.)  

Celok je viac ako suma častí; Univerzita je viac ako voľné združenie súčastí a lokálna optimalizácia na 

súčastiach má menší prínos ako globálna optimalizácia na úrovni celej Univerzity. Globálna optimalizácia 

neznamená centralizáciu. Pri tak zložitom systéme, akým je Univerzita, je vhodnejší distribuovaný systém 

riadenia s rozdelením právomocí medzi centrom a súčasťami. Základným kritériom je efektívnosť celku  – 

problém sa má riešiť na najnižšej možnej úrovni, aby sa zbytočne nezaťažovali vyššie úrovne. Zmeny 

právomocí (ak ich umožňuje legislatíva) nie sú len záležitosťou dohody, ale aj zmeny súvisiacich procesov, 

ktorú je potrebné pripraviť. Východiskom je existujúce delenie kompetencií a ak sa ukáže nevyhovujúce, 

bude potrebné pripraviť a uskutočniť zmenu.  

Na Univerzite sa historicky vyvinul systém orgánov, ktoré majú zaistiť jej (dobré) fungovanie. Hovorím 

o systéme, lebo medzi orgánmi existujú vzťahy, majú podelené kompetencie a mali by mať spoločný cieľ. 

Niektoré z týchto orgánov sú nefunkčné a ich jediná činnosť je schôdzovanie a vyrábanie správ 

z podkladov, ktoré si vyžiadali z fakúlt prípadne ostatných  súčastí. Najcennejším zdrojom Univerzity je čas 

kvalifikovaných ľudí. Čas, ktorý budú tráviť na schôdzach a plnením formálnych povinností, nám bude 

chýbať pri plnení zmysluplných úloh. Bude potrebné vyhodnotiť prínos jednotlivých komisií, rád 

a podobných orgánov a zrušiť tie, ktoré Univerzita nepotrebuje a (globálne) optimalizovať činnosť 

ostatných. Novela vysokoškolského zákona pre to vytvára podmienky. 

Akademické senáty považujem za kľúčový prvok akademickej samosprávy. Ak je vedenie Univerzity 

obdobou vlády, AS UK je obdobou parlamentu a podobne na fakultách. Úlohy, ktoré rektor a vedenie 

Univerzity rieši, sa často týkajú celej Univerzity a vyžadujú si zapojenie alebo aspoň podporu akademickej 

obce. V tomto smere očakávam, že AS UK posilní svoju funkciu reprezentanta akademickej obce – na 

jednej strane poznaním jej záujmov a potrieb a predkladaním pripomienok a návrhov k prerokovávaným 

problémom, na druhej strane prenášaním informácií o prijatých rozhodnutiach a presadzovaním prijatých 

riešení v akademickej obci. Napriek tomu, že ani AS UK, ani senáty fakúlt, nie sú výkonné orgány, 

predstavujú jedno z mála miest, kde sa človek môže (čiastočne) pripraviť na výkon riadiacej funkcie. Platí 

to predovšetkým pre študentov a študentky, ktorí/é majú navyše v senátoch samostatné komory. 

Študentskí senátori a študentské senátorky by mali nielen reprezentovať študentskú časť akademickej 

obce, ale aj pomáhať riešiť problémy a organizovať študentský život.4 

 
3 Dôraz je na slove dôsledne, pretože všetko čo uvádzam, sa na Univerzite používa   
4 Ale nie život študentov 
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V tomto duchu chápem aj zapojenie študentov a študentiek do činnosti rôznych odborných grémií. 

Očakávam od nich primeranú odbornú kompetentnosť, poznanie potrieb a záujmov tých, ktorých 

reprezentujú, schopnosť učiť sa a ochotu pracovať. Len v takom prípade bude mať ich hlas v pracovných 

grémiách potrebnú váhu a ich účasť v nich zmysel. 

Novela vysokoškolského zákona posilnila právomoci správnej rady. Reálne využívanie zverených 

právomocí bude znamenať zmenu činnosti Správnej rady UK a užšiu spoluprácu medzi Vedením UK 

a Správnou radou UK. Univerzita je schopná vytvoriť podmienky pre činnosť Správnej rady; čas ukáže, ako 

bude spolupráca reálne vyzerať. 

Zmeny bude potrebné spraviť aj vo vzdelávaní a vedeckom výskume a ďalších oblastiach činnosti 

Univerzity. 

VZDELÁVANIE 

Vzdelávanie je hlavná činnosť Univerzity, ktorá má navyše najsilnejšiu spätnú väzbu zo strany spoločnosti 

– absolventi a absolventky a ich uplatnenie. Do vzdelávania je priamo zapojených približne 25.000 

študentov/študentiek a učiteľov/učiteliek a ďalších zamestnancov/zamestnankýň Univerzity, ktorí/é 

vytvárajú pre vzdelávanie podmienky. Nezabúdajme na externistov a externistky, na celoživotné a iné 

formy vzdelávania. 

Univerzita sformulovala v Dlhodobom zámere5 medzi siedmimi strategickými cieľmi aj nasledujúce dva 

• UK neustále aktualizuje obsahy a formy vzdelávania, reagujúc na aktuálne a nové problémy 

a výzvy v spoločnosti.  

• UK systematicky prináša a  implementuje nové trendy vo vede a  výskume, inovácie a technológie 

s dôrazom na atribúty zelenej a digitálnej transformácie univerzity vo všetkých oblastiach svojej 

činnosti 

Ktoré presne (aj keď všeobecne) vystihujú to, čo by Univerzita mala dlhodobo a zvlášť v tomto období 

robiť. Tieto ciele sú podrobnejšie rozpracované v 57 strategických cieľoch Univerzity pre oblasť 

vzdelávania (a relevantné sú pre vzdelávanie aj desiatky ďalších strategických cieľov pre iné oblasti 

činnosti Univerzity). Univerzita v týchto dňoch finalizuje podklady pre akreditáciu vyše 900 študijných 

programov, vypracovala a zavádza Vnútorný systém kvality 6 . Uvidíme, ako dopadne a čo prinesie 

akreditácia.  

Už prebiehajúca informatizácia ukazuje, akým smerom sa vývoj bude (ak sa nestane niečo neočakávané) 

uberať a aké znalosti a zručnosti by absolventi a absolventky Univerzity mali mať.  

Každý absolvent a každá absolventka by mal/a mať základné všeobecné znalosti a zručnosti, t.j. mal/a by 

zvládnuť používanie digitálnych IKT na používateľskej úrovni, vedieť vyhľadávať a spracovávať informáciu, 

komunikovať a prezentovať, dodržiavať netiketu7 a bezpečnostné pravidlá. 

Ďalej sa potreby rôznia v závislosti od jednotlivých odborov: tam, kde sa používajú špeciálne aplikácie na 

riešenie odborných úloh, by absolvent/ka mal/a zvládnuť prácu s týmito aplikáciami (e-learningové 

 
5 dlhodoby_zamer_rozvoja_UK_2021-2027.pdf (uniba.sk) 
6 Vp_2021_23.pdf (uniba.sk) 
7 Etika Internetu 

https://uniba.sk/fileadmin/ruk/legislativa/2021/dlhodoby_zamer_rozvoja_UK_2021-2027.pdf
https://uniba.sk/fileadmin/ruk/legislativa/2021/Vp_2021_23.pdf
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aplikácie, štatistický softvér, simulačné programy, programovacie jazyky, databázové systémy a pod.) 

(malá informatizácia). 

Informatizácia prináša potrebu informaticky erudovaných špecialistov a špecialistiek z iných odborov, 

ktorých by bolo možné pripravovať pomocou interdisciplinárnych študijných programov (informatika 

a právo, e-commerce, e-government, e-Health, ...). 

Už v súčasnosti vznikajú nové profesie, pre ktoré bude potrebné pripraviť nové študijné programy8 (data 

science, informačná bezpečnosť, správa digitálneho obsahu, forenzná analýza, bioinformatika a iné9). 

Toto sú úlohy presahujúce možnosti jednotlivých učiteľov a učiteliek a bude ich potrebné podporovať a 

koordinovať na úrovni Univerzity: 

• Vytvorením prostredia, v ktorom sa študenti a študentky (aj učitelia a učiteľky) naučia využívať 

digitálne IKT na riešenie bežných životných situácií (moderný komplexný akademický informačný 

systém – Virtuálna Univerzita)  

• Podporou učiteľov a učiteliek (znalosti, metodika, technika), ktorí/é majú navrhnúť a realizovať 

(malú) informatizáciu existujúcich predmetov; 

• Iniciovaním tvorby študijných programov, na ktoré je spoločenská objednávka, vyhľadaním 

a koordinovaním špecialistov a špecialistiek z Univerzity, administratívnou podporou 

(akreditácia), propagáciou nových programov, podporou učiteľov a učiteliek realizujúcich nové 

programy. 

Poznámka. V rokoch 2019-20 som bol zodpovedným riešiteľom rozvojového projektu Vzdelávanie pre 

informačnú spoločnosť10, kde sme o.i. 

• rozpracovali požiadavky na informatizáciu vzdelávania 

• Vypracovali dva nové študijné programy (Data science a Informačná bezpečnosť), z ktorých jeden 

bol úspešne akreditovaný a beží; spustenie druhého je súčasťou projektu ACCORD 

• Pripravili prednášky a učebnice pre počítačové právo, data science, kybernetickú a informačnú 

bezpečnosť; 

• Spracovali koncepciu celoživotného vzdelávania,  

• Vypracovali metodiku využívania digitálnych IKT vo výučbe prírodovedných predmetov a učebnicu 

• Vybudovali Repozitár UK 

Výstupy rozvojového projektu nájdete v Repozitári UK. 

Digitálne IKT sa na Univerzite už dlhší čas využívajú aj ako nástroj výučby.  Na Univerzite pôsobia odborníci 

a odborníčky na e-learning 11  poskytujúci/e technickú a metodickú pomoc. Napriek tomu sa najmä 

pokročilejšie metódy e-learningu využívali relatívne v malom rozsahu. Zmenu priniesla pandémia COVID 

 
8 O informatických špecializáciách ani nehovoriac 
9 Mnohé z činností sa prenášajú z reálneho do virtuálneho sveta. Špecifiká digitálnej informácie a digitálnych IKT 
neumožňujú mechanicky preniesť do virtuálneho sveta   pravidlá z reálneho sveta a účinne ich v ňom presadzovať. 
Fungovanie virtuálneho sveta si vyžaduje analogický systém pravidiel, ako si ľudská spoločnosť vytvárala stáročia pre 
fungovanie reálneho sveta, ľudí, ktorí ich pripravia, ľudí, ktorí budú ich uplatňovanie presadzovať a ľudí, ktorí 
v súlade s nimi budú zdokonaľovať virtuálny svet.  
10 Rozvojový projekt MŠVVaŠ SR č. 002UK-2-1/2018 Vzdelávanie pre informačnú spoločnosť 
11  E-learning zahŕňa vzdelávanie využívajúce digitálne IKT; spadá do neho aj dištančné vzdelávanie realizované 
pomocou d-IKT, ale v porovnaní s dištančným vzdelávaním rieši aj didaktické a metodické aspekty využívania d-IKT 

https://dspace.uniba.sk/handle/123456789/8
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19, kvôli ktorej musela Univerzita prejsť na dištančnú výučbu. Vďaka nasadeniu informatikov a 

informatičiek (technické riešenia, metodická pomoc), učiteľov a učiteliek (zvládnutie techniky, príprava 

prednášok, študijných materiálov), záujmu a porozumeniu študentov a študentiek sa v priebehu dvoch 

týždňov podarilo zvýšiť počet účastníkov a účastníčok distančného vzdelávania zo 700 na 20.000 a preniesť 

činnosť Univerzity do virtuálneho prostredia. Bol to aj neplánovaný, hromadný experiment dlhodobého 

charakteru, ktorý ukázal možnosti a slabé miesta dištančného vzdelávania. Bolo by chybou nevyužiť 

získané skúsenosti; keď sa raz prelomila psychologická bariéra (obava-zvládnem to?) máme jedinečnú 

šancu naučiť učiteľov a učiteľky systematicky využívať digitálne IKT vo vzdelávaní (blended learning) 

a podstatne rozšíriť pôsobenie Univerzity vo virtuálnom priestore. To je dôležité nielen pre zlepšovanie 

výučby (rýchle zmeny obsahu, príprava študijných materiálov, prispôsobovanie tempa výučby 

individuálnym potrebám,...) ale aj pre ďalšie otváranie Univerzity pre študentov a študentky zo zahraničia 

(a recipročne, zapojenie našich študentov a študentiek do  výučby na kvalitných zahraničných 

univerzitách), zviditeľňovanie Univerzity v očiach verejnosti (Zbynek Kubáček). Bude si to vyžadovať 

netriviálne množstvo práce – na úrovni Univerzity aj na fakultách, ale výsledok bude určite stáť za 

vynaloženú námahu. 

Mnohé z digitálnych IKT patria do kategórie “disruptive technologies”, ktoré radikálne menia prostredie, 

v ktorom sa uplatňujú. Jednoducho povedané, niektoré zo súčasných profesií zaniknú, mnohé prejdú 

výraznými zmenami, ktoré si od ľudí v nich pôsobiacich budú vyžadovať zmenu kompetencií12. Vznikne 

masová potreba rekvalifikácie a to nielen pracovníkov a pracovníčok s nižšou kvalifikáciou, ale aj ľudí 

s vysokoškolským vzdelaním. Dotkne sa to aj našich absolventov a absolventiek, ktorí/é si budú 

potrebovať aktualizovať, doplniť, rozšíriť svoje vzdelanie, alebo získať novú kvalifikáciu. Celoživotné 

vzdelávanie nadobúda iný význam a Univerzita s najširším portfóliom študijných programov má jedinečnú 

šancu využiť svoje know-how, pomôcť spoločnosti, ľuďom a aj sebe, pretože potrebu celoživotného 

vzdelávania si uvedomuje aj EÚ, ktorá ho zaradila medzi svoje priority a vyčlenila na ne zdroje. Škoda, že 

Univerzita zrušila Centrum ďalšieho vzdelávania, lebo ho v krátkom čase bude potrebovať. 

Zmeny vo vzdelávaní majú odrážať potreby spoločnosti. Tie však spoločnosť nie je schopná presne 

a v dostatočnom predstihu sformulovať, ale nástojčivo požaduje, aby ich vysoké školy plnili. 

Informatizáciu síce spustili a „poháňajú“ vpred technológie13, ale jej úspech závisí od toho, ako bude 

spoločnosť schopná prijať a využiť možnosti, ktoré jej technológie ponúkajú. Štát nemá na analýzu 

spoločenských aspektov informatizácie a potrieb budúcej znalostnej spoločnosti dostatočné odborné 

kapacity. Univerzita také kapacity má a mala by ich využiť tak pre seba (príprava na budúce úlohy), ako aj 

pre spoločnosť. 

VEDA 

Veda a výskum sú kľúčovými predpokladmi rozvoja ľudskej spoločnosti. Bez rozširovania poznania by 

ľudská spoločnosť ustrnula na nejakom stupni vývoja a keďže by nedokázala riešiť nové problémy, ktoré 

sa zákonite vyskytnú, začala by upadať. Na univerzitách sa spája veda so vzdelávaním – univerzity 

vedeckým výskumom rozširujú ľudské poznanie, pomáhajú riešiť aktuálne problémy spoločnosti, využívajú 

vedecké poznatky vo výučbe a pripravujú budúcich vedcov a vedkyne.  

 
12 Competence (in something) competence (in doing something) the ability to do something well (Oxford Advanced 
Learner´s Dictionary) 
13 Digitálne-IKT a ich aplikácie 
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Univerzita pokrýva široké spektrum vedných odborov a v mnohých dosahuje vynikajúce výsledky (pozri 

výročnú správu14). Výskumná činnosť s výnimkou Univerzitného vedeckého parku prebieha na fakultách 

a Univerzita ju zastrešuje právne (zmluvy, veľké projekty), podporuje organizačne (prostredníctvom 

Centra projektovej podpory) a vzdeláva a podporuje mladých vedeckých pracovníkov a pracovníčky (kurzy 

pre doktorandov/doktorandky, univerzitné granty). Veda na Univerzite, jej stav a perspektívy sú príliš 

široké témy na to, aby som sa nimi mohol detailne zaoberať. Spomeniem aspoň dva projekty, ktoré sa 

vymykajú zo štandardnej schémy, ale môžu napomôcť rozvoju vedeckej činnosti na Univerzite. Prvým je 

postavenie  superpočítača CLARA Centrom informačných technológií UK15 a  druhým vytvorenie repozitára 

UK. Superpočítač CLARA sa používa na  teoreticko-chemické a teoreticko- fyzikálne výpočty a záujem 

o jeho využívanie prevyšuje jeho kapacitné možnosti. (Našťastie je rozšíriteľný.) Pracovníčky Univerzitnej 

knižnice vytvorili v rámci projektu Vzdelávanie pre informačnú spoločnosť a spustili do prevádzky 

Univerzitný repozitár, čo Univerzite a jej pracovníkom a pracovníčkam umožňuje naplniť požiadavky na 

Open science. Oba systémy sú unikátne, rozšíriteľné a predstavujú reálny a veľmi cenný vklad do  

spolupráce s inými univerzitami. 

Spoločenský vývoj prináša zložité problémy interdisciplinárneho charakteru. Univerzita má kapacity na 

vytvorenie interdisciplinárnych tímov, ktoré by takéto úlohy boli schopné riešiť, ale o projekty 

z európskych programov sa bude musieť naučiť úspešne uchádzať. 

Príprava projektov  a administratíva je často limitujúcim faktorom rozvoja vedeckej činnosti. Akademický 

informačný systém by mal zjednodušiť administratívu tým, že raz do neho vložené údaje by bolo možné  

exportovať v požadovaných formátoch a použiť tak na písanie záverečných správ, ako aj podkladov pre 

hodnotenie kvality a rôzne správy.  

UNIVERZITA A SPOLOČNOSŤ 

Univerzita predstavuje špecifický systém, ktorému človek mimo Univerzity nemusí rozumieť. Poslanie 

Univerzity je v súlade s dlhodobými záujmami spoločnosti, ale činnosť Univerzity nemusí byť v súlade 

s predstavami verejnosti a najmä politikov či političiek. Nikto nespochybňuje, že spoločnosť (štát) 

potrebuje kvalitné školstvo a najmä to vysoké. Je rovnako zrejmé, že slovenské vysoké školy sa ťažko dajú 

porovnávať s MIT, ETH Zurich, Oxfordom alebo Karlovou univerzitou. Málokto sa však zamýšľa, prečo je 

tomu tak a namiesto analýzy stavu, posúdenia možností a potrieb vysokých škôl a návrhu reálnych 

opatrení, zažívajú vysoké školy pokusy o reformy, ktoré sú možno dobre mienené, ale v lepšom prípade 

neúčinné, v horšom situáciu vysokých škôl ešte zhoršujú. V spoločnosti a najmä medzi budúcimi 

vysokoškolákmi a vysokoškoláčkami sa navyše šíria fámy o slabej úrovni slovenských vysokých škôl, čo 

spôsobuje odchod značného počtu maturantov a maturantiek na štúdium do zahraničia, najmä na české 

vysoké školy. 

Univerzita sa už nemôže spoliehať na tri lichotivé naj- (najstaršia, najlepšia, najväčšia) a stavať sa do 

pozície:  “dajte nám peniaze a nezasahujte do našej činnosti,” prípadne sa sťažovať, že peňazí je málo. 

Univerzita si bude musieť opraviť svoje renomé: u stredoškolákov a stredoškoláčok, ich rodičov, 

študentov, študentiek, absolventov, absolventiek aj ostatnej verejnosti tým, že bude napĺňať ich 

očakávania – dobrej školy, ktorá aj v realite má student-friendly prístup, vytvára im podmienky, poskytuje 

kvalitné vzdelanie a dáva dobrú životnú perspektívu. Nesmie byť zahľadená do seba a hovoriť o svojich 

 
14 Vyrocna_sprava_o_cinnosti_UK_za_rok_2020.pdf (uniba.sk) 
15 CLARA - HPC cluster (uniba.sk) 

https://uniba.sk/fileadmin/ruk/uradna_vyveska/Vyrocne_spravy_a_hodnotenia_UK/VS_2020/Vyrocna_sprava_o_cinnosti_UK_za_rok_2020.pdf
https://uniba.sk/hpc-clara/
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problémoch, ale ukázať, že vníma, čo ľudí trápi a vie im pomôcť. A ten záujem musí byť úprimný, lebo 

ľudia vycítia, že sa na nich niečo hrá.  

Univerzita si musí dať do poriadku vzťahy s ostatnými vysokými školami. Nepotrebuje sa nad nimi 

vyvyšovať, politikárčiť, vytvárať zoskupenia;  prirodzenú úctu a podporu môže získať pomocou, 

spoluprácou a korektným riešením sporných otázok a krížiacich sa záujmov. 

Silnie tlak zo strany zamestnávateľov a kritika, že vysoké školy za ich dane produkujú absolventov a 

absolventky, ktorí/é sa v praxi nemôžu uplatniť či už preto, že vyštudovali odbor, o ktorý nie je záujem, 

alebo získali zaujímavý diplom, ale nemajú potrebné vedomosti. Toto je zložitejší problém, ako by sa na 

prvý pohľad zdalo. Vieme zohľadniť konkrétne pripomienky k obsahu výučby, s veľkým úsilím by sme 

dokázali pripraviť a realizovať nový študijný program, ale ťažko sa robia veľké zmeny, ak neexistuje zadanie 

(koľko absolventov/absolventiek, s akými vedomosťami a dokedy potrebuje prax). Univerzita má celkovú 

predstavu o uplatnení svojich absolventov a absolventiek, aj keď chýbajú údaje, koľko z nich sa uplatnilo 

v odbore. Odborníci z praxe sú v rôznych orgánoch Univerzity, majú možnosť sa vyjadrovať k činnosti 

Univerzity, podieľať sa na príprave a realizácii výučby. V každom prípade sa bude potrebné pozrieť na 

celkové údaje o počtoch ľudí v jednotlivých profesiách a prognózy vývoja, ako aj na faktory, ktoré 

ovplyvňujú preferencie stredoškolákov a stredoškoláčok pri výbere vysokej školy.  

Zvláštnou skupinou ľudí sú absolventi a absolventky Univerzity. Dá sa predpokladať, že väčšina z nich bude 

mať kladný vzťah k Univerzite a bude lepšie rozumieť pomerom na Univerzite a problémom Univerzity. 

Univerzita im stále má čo ponúknuť – keď sa rozbehne celoživotné vzdelávanie, najdôležitejšou cieľovou 

skupinou sú práve absolventi a absolventky Univerzity. Na druhej strane, okrem morálnej a možno aj 

finančnej podpory, sú absolventi a absolventky potenciálnym zdrojom informácií o potrebách a vývoji 

potrieb v odbore a nositeľmi špecifického know-how, ktoré by sa dalo využiť vo výučbe.  

V porovnaní so západoeurópskymi univerzitami, o severoamerických ani nehovoriac, je podiel 

súkromných spoločností na financovaní činnosti vysokých škôl na Slovensku malý. Tento problém je 

dlhodobý a nedá sa očakávať, že sa situácia v dohľadnom čase výrazne zlepší. Realistickejšia je odborná 

spolupráca na spoločných projektoch, hoci aj tam môžu byť prekážkou nedostatočné odborné kapacity 

(na oboch stranách). 

Prirodzeným potenciálnym partnerom Univerzity je štátna správa (a samospráva), ktorá musí riešiť 

množstvo odborných úloh, na ktoré v mnohých prípadoch má peniaze, ale nemá potrebné kapacity. 

(povinnosti vyplývajúce zo zákonov, vzdelávanie zamestnancov a zamestnankýň, odborné analýzy, 

členstvo v odborných grémiách a pod.) Viaceré ministerstvá a štátne inštitúcie majú záujem aj 

o inštitucionálnu spoluprácu s Univerzitou. Memoránd mala Univerzita v minulosti podpísaných niekoľko 

a napriek deklarovanému záujmu a reálnej potrebe ostalo často len pri memorande, prípadne uzavretiu 

individuálnych zmlúv s  odborníkmi či odborníčkami z Univerzity. Napriek týmto skúsenostiam by som 

spoluprácu s orgánmi štátnej správy podporoval. 

Verím, že Univerzita má spoločnosti ako celku, jednotlivým skupinám ľudí, štátnym orgánom aj 

súkromným spoločnostiam čo ponúknuť. Rovnako verím, že táto ponuka bude prijatá. 

ZÁVER 

Žijeme v zložitých, ale zaujímavých časoch a nemôžeme očakávať, že sa situácia sama od seba zlepší, ani 

to, že nám pomôže niekto zvonka. Musíme si pomôcť sami. Problémy, ktorým čelíme, sú reálne a nedajú 
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sa vyriešiť hlasovaním, vyhláseniami, protestami, príkazmi; nepomôže len písať statusy na sociálnych 

sieťach, spochybňovanie kritikov ani hľadanie vinníkov; reálne problémy sú voči takým metódam imúnne 

(a ešte majú nepríjemnú tendenciu narastať.)   

Som však optimista, lebo na Univerzite je veľa múdrych a šikovných ľudí a keď sa ich podarí aktivizovať 

a využiť ich potenciál, verím, že zvládneme aj problémy, ktoré sa zdajú byť neriešiteľné. 

Univerzita stojí na križovatke a za pár dní Akademický senát UK rozhodne, ktorou cestou sa vyberie.  
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